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با اراده مرحوم آیتاالله هاشمی ایران غنیسازی را آغاز کرد| ۴۲پروژه هسته ای درطول یکسال اخیر به ثمر نشسته است.

در مراسم یازدهمین سالروز ملی فناوری هستهای؛ 

رییس جمهور با بیان اینکه فناوری هستهای برای کشور ما ضرورت است، گفت: اینکه مقام معظم رهبری بر ادامه این فناوری
تاکید میکردند، تاکید و اصراری درست و به حق بوده است.

به گزارش اسپادانا خبر، حجتالاسلام حسن روحانی در همایش یازدهمین سالروز ملی فناوری هستهای که در سالن اجلاس
برگزار شد، گفت: بسیار خوشحالیم که بیستم فرودین امسال گرامیداشت فناوریهستهای ما با ایام میلاد با سعادت مولایمان

امیرالمومینین قرین گشته است.

رییس جمهور با پاسداشت یاد امام، شهدای انقلاب، جنگ و هستهای، اظهار کرد: هرسال که ما در بیست فروردین در یک
همچون مکانهایی اجتماع کردیم روزهای خوشحال کنندهای بود برای اینکه جوانان غیور و پرتلاش ما با مدیریت انقلابی و جهادی

خود گامهایی در مسیرهای فناوری هستهای به جلو برداشته بودند.

او با بیان اینکه امسال با یک حرکت بسیار عظیم مواجهه شدیم، ادامه داد: ۴۲ پرورژه در طول سال ۹۵ یعنی در طول یکسال
اخیر به ثمر نشسته است. ۵ پرورژه را در این سالن شاهد بودیم و مابقی پروژهها را در نمایشگاه دیدیم و از سوی متخصصان

راجع به آن توضیح داده شد.

روحانی با طرح این پرسش که مگر امکانپذیر است که در یک سازمان و ملتی، جوانهای غیور بدون مدیریت علمی، انقلابی،
جهادی و بسیجی بتوانند دریکسال ۴۲ پروژه مهم را به ثمر برسانند، گفت: جوانان ما برای ملت و جهانیان به نمایش گذاشتند
که انرژی هستهای در بخشهای مختلف زندگی ما بروز وظهور دارد. از این نیرو که در نیروگاه بوشهر استفاده می شود و به
معنای فناوری در زمینه تولید برق هستهای است و این سانتریفیوژ سنگ که برای صنعت نفت ما کاربرد دارد و در پروژههایی

که در ساغند یزد دیدیم که در انواع معادن ما بکار گرفته می شود و به چه زیبایی سنگهای پر عیار را از کم عیار جدا می
ساخت.

او به سایر پروژههایی که امروز افتتاح و رونمایی شد اشاره کرد و گفت: در البرز شاهد افتتاح پروژهای بودیم که برای یک
اسکن جدید رادیوداروهای لازم را تولید میکند و یا پروژه سیستم شتاب دهنده در قزوین که می تواند در بسیاری از علوم و

فنون به کمک ما بیاید. همه اینها نشان میدهد فناوری هستهای برای کشور ما یک ضرورت است و اینکه مقام معظم رهبری
بر ادامه این فناوری تاکید میکردند، تاکید و اصراری درست و به حق بوده است.

رییس جمهور با تاکید براینکه شعار" انرژی هستهای حق مسلم ماست" که ملت ما در طول سالها با فریاد، عمل، صبر و
استقامتشان می گفتند شعار و سخن درستی بود ، افزود: این شعار در خیابان مردم ما توسط هنرمندان دیپلماسی ما به

لوزان و ژنو و یون و نیویورک منتقل شد. این هنرمندی بزرگی است که خواست مردم و شعار مردم در خیابان چگونه تبدیل
شود به یک لایحه بینالمللی با ابعاد بسیار دقیق فنی و ابعاد دیپلماسی و ابعاد حقوقی.
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او ادامه داد:گفتن اینکه "انرژی هسته ای حق مسلم ماست" بسیار مهم است اما در کنار حضور مردم و خواست مردم این
منتخصصین هستند که از لحاظ فنی باید به عمل بنشانند و این حقوقدان و دیپلماتهای ما هستند که این حق در را درمجامع

ملی و بینالمللی باید به کرسی بنشانند.

رییس شورای عالی امنیت ملی با بیان اینکه روزگار پر و فراز نشیب در صنعت هستهای گذشته است، اظهار داشت: من برای
اولین بار که به همراه نمایندگان مجلس از این فناوری دیدار کردیم و با مسئولان وقت این صنعت دیدار کردم، مربوط به سال
۶۱ است و برای اولین بار که با اراده و تصمیم مرحوم آیتاالله هاشمی رفسنجانی تصمیم گرفتیم ایران غنیسازی را آغاز کند،
مربوط به ۶۶ است و اولین بار که سانتریفیوژ وارد کشور شد، مربوط به سال ۶۷ است و آن روز که احساس کردیم به دست

پرتوان جوانان پر غیور ما قادریم غنیسازی کنیم، مربوط به سال ۸۱ است.

روحانی با بیان اینکه در آن زمان، دنیا میخواست به بهانههای مختلف این فناوری را از ما بگیرد، تصریح کرد: دنیا میخواست
به بهانههای واهی پرونده ما را به شورای امنیت سازمان ملل ببرد. تلاش دولت ما در سال ۸۲ باعث شد که این پرونده از وین

نتواند به نیویورک برود.آقای صالحی در آن زمان سفیر ایران در آژانس بودند و شاهد تلاشهای عظیم بودند تا در برابر
قدرتهای جهانی بایستیم. سال ۸۲ اولین پیروزی ملت ایران در برابر امریکا و قدرتهای بزرگ بود که سد محکمی بین وین و

نیویورک ساخت و نگذاشت که پرونده ایران به نیویورک برود و پرونده ما به شورای امنیت ارجاع شود.

او اضافه کرد: در سال ۸۲، فرزندان غیور این سرزمین توانستند یو.سی.اف اصفهان را به ثمر بنشانند و در فرودین ۸۲ یو.سی.اف
اصفهان را افتتاح کردیم و به یو.اف۴ و یو.اف۶ دست یافتیم.

رئیس جمهور با اشاره به سنگاندازیها در صنعت هستهای ایران خاطرنشان کرد: در آژانس انرژی اتمی کمیته ان.ام.ای را
درست کرده بودند که هدف آن کمیته، این بود که ایران از فناوری هستهای محروم کند. رئیس جمهور وقت امریکا یعنی جرج
بوش در مصاحبهای اعلام کرد به هیچ عنوان کشوری که در فناوری هستهای تخلف کرده نمیتواند عضو این کمیته بشود. این

دومین پیروزی ایران در برابر امریکا و قدرتهای بزرگ بود که عضو ان.ام.ای شدیم.

روحانی با بیان اینکه در گزارش کمیته ۱۱۱ صفحهای سال ۸۳ کمیته ان.ام.ای به صراحت آمد ایران جزو کشورهای دارنده فناوری
غنیسازی است، ابراز داشت: میخواستند بگویند کشوری که فناوری را ندارد دیگر نباید این فناوری را داشته باشد ولی در آن
گزارش تصریح شده است که چند کشور دارای این فناوری هستند از قبیل ژاپن، آرژانتین و آلمان که نام ایران هم ذکر شد. در

آن گزارش آمد کشورهایی هم غنیسازی بدون نظارت آژانس غنیسازی میکنند.

او تاکید کرد: این اولین اعتراف جامعه جهانی به توان هستهای ایران است.

رییس جمهور خاطر نشان کرد : فراز و نشیبی داشتیم که من بیان آن را در این جلسه مناسب نمیدانم اما آخرین مرحلهای
بود که ملت ما تصمیم گرفت در برابر قدرتهای جهانی حق خود را تثبیت کند. آنچه شما در ساغند و در قزوین و البرز دیدید
مربوط به تلاش های یک تا دو ساله اخیر سازمان انرژی اتمی است. چهل و دو طرحی که ما بازدید کردیم مربوط به یکی دو

سال اخیر است که این تحول رخ داده است. برخی در ذهنشان آمده بود که در مذاکرات هسته ای مال و متاع دنیا که قلیل
است ما را از متاع فناوری باز داشته. فکر میکردند ما فناوری هستهای و خون شهیدان را فروختیم و در عوض زنجیره تحریم

را شکاندیم.

او با بیان اینکه آن روز ما با بیان ساده ای میگفتیم این حرکت بزرگ از سوی مردان بزرگ در کشور انجام شده گفت: مردانی
که به خوبی میدانند چه میکنند و با چشم بینا و دقت راه را می پیمایند؛ اما برخی دلهایشان گاهی واپس میشد و این

تقصیر ما نبود. این دلهایی که واپس میشد میگفتند فناوری ما چه میشود؟ غنی سازی چه میشود؟ فردو که حتما سه
قفله میشود و ما کلیدی نداریم که آن را باز کنیم. نطنز بسته میشود. اراک آثاری ازش نمیماند و بعید است که از آب

سنگین چیزی باقی بماند.

روحانی ادامه داد: اما خدا را شکر امروز شاهدیم که مسیر ما مسیری صحیح و درست بوده راه صحیح را انتخاب کردیم
کوتاهترین و کمهزینهترین راه را برای تثبیت حقوق هستهای کشور و ادامه راهمان بود. ما امروز در اینجا "آی آر هشت" را

دیدیم که با تزریق"یو اف شش" کار میکند. با شصت -هفتاد هزار دور و با قطر ۲۵ که نشان میدهد سرعت خطی آن چقدر
زیاد است.

رییس جمهور افزود : این تلاشها نشان داد حقوق ملت ایران از کف خیابان به لوزان و ژنو برده شد و از آنجا به سازمان ملل
برده شد و در همان نقطهای که حقوق ملت ایران تضییع شده بود در همان جا تثبیت شد. این کار عظیمی بود.

روحانی با بیان اینکه اگر ایستادگی مردم و رهنمودهای رهبری نبود و اگر هنرمندی دیپلمات های ارزشمند کا در راس آن ظریف
نبود این کار شدنی نبود افزود : اگر تلاش و زحمت اندیشمندان و دانشمندان هستهای و در راس آن دکتر صالحی نبود، این کار
شدنی نبود. خیلیهای دیگر از جمله وزارت دفاع، بانک مرکزی، وزارت نفت و و زارت اقتصاد برای این که پرونده ما و حقانیت

ایران را به اثبات برسانند، زحمت کشیدند.

او افزود: اینها برجام را ساختند. برجام یک ابر است. اگر بخواهد باران ببارد و سرزمین ما را پر آب کند. این درخت های سرو
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بلند و جنگل ها هست که ابر را وادار به باران میکند. اگر پایین گل نباشد و کویر باشد ابر نمی بارد. بارش این ابر با این گلها
بود. در بخشهای مختلف همه آمدند. برخی گفتند صدای رعد و برق آن را نشنیدیم. شما شاید خواب بودید که صدای آن را

نشنیدید اما شما امروز باران آن را میبینید که نازل شده است. بسیاری از پروژه هایی که امروز افتتاح شد مهم بود و با
همکاری شرکتهای خارجی به ثمر نشست. این یعنی باران برجام.

او افزود : بسیاری از آنچه امروز در هستهای تولید میکنیم در بازار تجاری عرضه میکنیم. تجاری شدن صنعت هستهای ما
مربوط به باران رحمت برجام است اگر نبود آب سنگین صادر نمی شد. امروز یکی از متخصصین می گفت ویژگی این آب

سنگین ما در برابر آب سنگین دیگران از لحاظ خلوص است که برخی میخواهند از ما بخرند. دنیا آب سنگین ما را دید.
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